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 في عقوبة الحدود والجنايات الشرعية الحكم والمقاصد

The Legal Rulings and Objectives of Punishments for Hudud and Jinayat 
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Abstract 

The research addresses the legal rulings and objectives of the punishments for hudud (fixed punishments) 

and jinayat (crimes) in Islamic law. It aims to provide a deep study of the goals and purposes of the 

punishments prescribed by Allah in Islam, which include hudud and jinayat. The research seeks to explain 

the divine wisdom behind these punishments, as Allah revealed His holy book and commanded His Prophet 

Muhammad (peace be upon him) to convey His Shariah to the people, detailing all matters related to 

punishments for those who violate Allah's law, including hudud and ta'zir (discretionary punishments). The 

research highlights the objectives of these punishments in Islamic law, whether explicitly stated or derived 

by scholars. It shows how these punishments aim to achieve justice, protect public interests, and deter the 

commission of crimes. The research also discusses that punishments in Islam are not merely inflictions of 

pain but are acts of mercy for both society and the individual, as they work to correct sins and achieve 

social stability. An analytical and inductive methodology was followed in studying the legal objectives 

related to punishments. Some of the key findings of the research include what follows. First. one of the 

objectives of punishments for hudud and jinayat is that they serve as deterrents set by Allah for those who 

violate His commands, to prevent them and others from committing similar crimes. Second, hudud 

punishments serve to atone for the sins committed by the individual. Third, although punishments may 

appear painful, they are, in reality, acts of mercy. Fourth, Hudud punishments bring about benefits and 

prevent both general and specific harms and evils. Fifth, One of the benefits of punishments is the 

preservation of the five necessities (religion, life, intellect, lineage, and property). Sixth, the legal 

objectives of punishments in Islam include mercy for the individual and society. Seventh, the legal 

objectives of hudud include the establishment of justice and fairness. 

Keywords: Legal Objectives, Hudud Punishments, Crimes.
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}وعََلَى 

اللَّهِ قَصْدُ السَّبِيلِ ومَنِْهَا جَائرٌِ ولََوْ شاَءَ لهََدَاكمُْ أَجْمَعيِنَ{
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}وَاقْصِدْ فِي مَشْيِكَ وَاغْضضُْ منِْ 

صَوْتِكَ إِنَّ أنَكَْرَ الْأَصوْاَتِ لَصَوْتُ الْحمَيِرِ{

}ثُمَّ جَعلَْنَاكَ عَلَى شَرِيعةٍَ منَِ 

هَا ولَاَ تتََّبِعْ أَهْوَاءَ الَّذِينَ لَا يَعلْمَوُنَ{الْأَمْرِ فَاتَّبِعْ

                                      

                                      



 
Arrasikhun Journal, Volume 11,  Issue 1, March 2025 
   
 
ISSN: 2462-2508 

 

 

- 187 - 

- 

- 

- 

- 

- 

                                      

- 

- 

كَ حُدُودُ اللَّهِ فَلَا تَعْتَدُوهَا ومَنَْ يَتَعَدَّ حُدوُدَ اللَّهِ }تِلْ

 فَأُولَئِكَ همُُ الظَّالِمُونَ{
}إِنَّ الَّذيِنَ يحُاَدُّونَ اللَّهَ  -

وَرَسوُلَهُ أُولَئِكَ فِي الْأَذلَِّينَ{

- 

- 
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}ولََقَدْ 

أَرْسلَْنَا نُوحًا وَإِبرْاَهِيمَ وَجَعلَْنَا فِي ذرُِّيَّتِهِمَا النُّبوَُّةَ وَالْكِتَابَ فَمنِْهمُْ مُهْتَدٍ وكََثيِرٌ 

يْنَا عَلىَ آَثَارِهمِْ بِرُسُلنِاَ وَقَفَّيْنَا بِعيِسىَ ( ثمَُّ قَفَّمنِْهمُْ فَاسِقوُنَ )

ابْنِ مَرْيمََ وَآتََيْنَاهُ الْإِنْجيِلَ وَجَعلَْنَا فِي قلُُوبِ الَّذِينَ اتَّبَعوُهُ رَأْفَةً ورََحْمَةً 

لَّهِ فَمَا رعَوَْهَا حقََّ ورَهَْبَانِيَّةً ابْتَدعَوُهَا مَا كَتَبْنَاهَا عَليَْهمِْ إلَِّا ابْتِغَاءَ رِضْوَانِ ال

( رعَِايتَِهَا فَآَتيَْنَا الَّذِينَ آَمَنُوا منِْهمُْ أَجْرَهمُْ وكََثِيرٌ منِْهمُْ فَاسِقُونَ )

}.
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}أَمْ حَسِبَ الَّذِينَ اجْتَرَحوُا السَّيِّئَاتِ أنَْ نجَْعلََهمُْ كَالَّذيِنَ  

 .(3){آَمَنُوا وَعَمِلُوا الصَّالحَِاتِ سوَاَءً مَحيْاَهمُْ وَممَاَتهُُمْ سَاءَ مَا يحَكْمُوُنَ

وَجَزَاءُ سيَِّئَةٍ سيَِّئَةٌ مثِْلهُاَ }: 

( نَّهُ لَا يُحِبُّ الظَّالِمِينَ )فَمَنْ عَفَا وأََصْلَحَ فَأجَرُْهُ عَلَى اللَّهِ إِ

( إِنَّماَ السَّبِيلُ ولََمَنِ انْتصَرََ بَعْدَ ظُلمْهِِ فَأُولَئِكَ مَا عَليَْهمِْ مِنْ سبَِيلٍ )

عَلَى الَّذِينَ يَظْلِموُنَ النَّاسَ وَيَبغُْونَ فِي الْأرَْضِ بغَِيْرِ الْحقَِّ 

{أُولَئِكَ لَهمُْ عَذَابٌ ألَِيمٌ

                                      

:}إِنَّمَا جَزَاءُ الَّذيِنَ يُحاَرِبُونَ اللَّهَ ورََسُولَهُ وَيَسْعوَنَْ 

فِي الْأرَْضِ فَسَاداً أنَْ يُقتََّلُوا أَوْ يُصَلَّبوُا أَوْ تقُطََّعَ أَيْدِيهمِْ وَأرَْجلُُهمُْ منِْ 

الْأرَْضِ ذلَِكَ لَهمُْ خِزْيٌ فِي الدُّنْيَا ولََهمُْ فيِ  خِلَافٍ أَوْ يُنْفَوْا مِنَ

الْآَخِرَةِ عَذَابٌ عَظِيمٌ{
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}ولََقَدْ كَرَّمنْاَ بَنِي آدَمََ 

وَفَضَّلْنَاهمُْ علَىَ وَحَمَلْنَاهمُْ فيِ الْبَرِّ وَالبْحَْرِ ورَزََقْنَاهمُْ مِنَ الطَّيِّباَتِ 

 .كَثِيرٍ ممَِّنْ خلَقَْنَا تفَْضِيلاً{

}منِْ أجَلِْ ذلَكَِ كتَبَنْاَ 

علَىَ بنَيِ إسِرْاَئيِلَ أنََّهُ منَْ قتَلََ نفَسْاً بغِيَرِْ نفَسٍْ أوَْ فسَاَدٍ فيِ الأْرَضِْ 

يعاً ولَقَدَْ جاَءتَهْمُْ فكَأَنََّماَ قتَلََ النَّاسَ جمَيِعاً ومَنَْ أحَيْاَهاَ فكَأَنََّماَ أحَيْاَ النَّاسَ جمَِ
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 {رسُلُنُاَ باِلبْيَِّناَتِ ثمَُّ إنَِّ كثَيِراً منِهْمُْ بعَدَْ ذلَكَِ فيِ الأْرَضِْ لمَسُرْفِوُنَ
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ولََكمُْ فِي القْصِاَصِ حَيَاةٌ ياَ أُوليِ الْألَْباَبِ لعََلَّكمُْ }

 تَتَّقُونَ{
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هِ واَللَّهُ عَزيِزٌ }وَالسَّارِقُ وَالسَّارِقةَُ فَاقْطعَُوا أَيدْيَِهُماَ جَزَاءً بمَِا كسََبَا نكََالاً منَِ اللَّ

                                      

حَكِيمٌ{

}الزَّانِيَةُ وَالزَّانيِ فَاجْلدِوُا كلَُّ وَاحِدٍ منِْهمُاَ مئِةََ جَلْدَةٍ ولَاَ تَأخْذُْكمُْ 

بِهِمَا رَأْفَةٌ فيِ ديِنِ اللَّهِ إنِْ كنُْتمُْ تؤُمْنُِونَ باِللَّهِ وَاليَْوْمِ الْآخَرِِ ولَْيَشْهدَْ 

عَذَابَهُمَا طَائفِةٌَ مِنَ الْمُؤْمنِيِنَ{
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